SINTAKSA proučava ustrojstvo spojeva riječi i rečenica. Naziv sintaksa grčkog je podrijetla i znači «red, slaganje, namještanje». U hrvatskoj gramatičarskoj tradiciji često se prevodio kao skladnja ili rječoslaganje. 

( npr. Skladnja ilirskoga jezika – Adolf Veber Tkalčević)

Sintaktičke jedinice: riječ, spoj riječi ili sintagma, a glavna sintaktička jedinica je rečenica.

Oblici riječi vrše službu u sintaktičkim sklopovima, čine članove rečeničnog ustrojstva. Samostalni članovi rečeničnog ustrojstva su : predikat, subjekt, objekt, priložna oznaka, a nesamostalni su atribut i apozicija.

Između članova rečeničnog ustrojstva postoji značenjska i gramatička veza. Gramatičke veze su: SROČNOST (KONGRUENCIJA) – podudarnost u rodu, broju i padežu (oblično podudaranje), npr. lijepa knjiga
     UPRAVLJANJE (REKCIJA) – glavna sastavnica (najčešće glagol) predodređuje oblik zavisne, npr. čitati knjigu. Može biti i imenica: pisanje pisama; pridjev: sklon svađi; prilog: malo kruha; 

· jako upravljanje: zavisna se sastavnica ne može zamijeniti drugim oblikom: čitati knjigu

· slabo upravljanje: zavisna se može «prepričati», zamijeniti drugim oblikom, a da se značenje ne promijeni bitno: trčati dvorištem (trčati po dvorištu, trčati preko dvorišta, trčati kroz dvorište…)

    PRIDRUŽIVANJE – zavisni dio je nepromjenjiv, nema gramatičkih obilježja kao što su rod, broj, padež i sl., npr. čitati sjedeći, odlučiti čitati, čitati glasno
   Osim gramatičkog ustrojstva, postoji i obavijesno ustrojstvo rečenice. Dio iskaza koji sadrži novu obavijest zove se REMA ili novo, a dio iskaza koji ne sadrži novu obavijest (tj. koji sadrži obavijest poznatu iz konteksa ili situacije) zove se TEMA ili dano. Na temu i remu raščlanjuje se iskaz, a ne rečenica. 

( Tko skuplja knjige?

   Otac skuplja knjige. )  

PREDIKAT (prirok)
nosilac rečeničnog ustrojstva; glagolski i imenski predikat (predikatna kategorija izriče se oblicima glagola biti: SPONA ili KOPULA; imenski predikat može činiti imenica – Ti si čudan čovjek.- pridjev- Obzorja su prazna. – zamjenica - To nije bila ona. – broj – Mogućnosti su tri. – imenica u instrumentalu, zamjenjivo nominativom- Bog mi je svjedokom. – prilog- Ljeti je ovuda lijepo. – prijedložni izraz - Pero je na muci. Nedjelja je za odmor. – genitivni izraz - Bio je krhka zdravlja. Ivan bijaše srce milostiva. Zašto si gole glave. 
· predikatni proširak: upotpunjuje značenje predikata,  i to imenskim riječima u nominativu, instrumentalu, akuzativu, i prijedložnim izrazima; vezuje se obično uz neke glagole: ostati, postati, izići, pokazati se, praviti se, činiti se…npr. Trenutak se činio povoljnim. Njega su smatrali lijenčinom.. Izabran je za zastupnika.

Predikat može ostati i neizrečen, ako su izrečeni ostali rečenični dijelovi kojima on otvara mjesto, a sadržaj mu se uspostavlja iz smisla rečenice. Takva rečenica nije bez predikata, nego se on neizrečen podrazumijeva. Izostanak predikata daje izričaju obilježje živa pripovijedanja. (Odmah ravnatelju!). Takve rečenice nazivaju se NEOGLAGOLJENE ILI ELIPTIČNE rečenice. 
SUBJEKT (podmet)
kongruencija ili sročnost: slaganje subjekta i predikata u licu, rodu, broju.

Službu subjekta može vršiti: imenica, zamjenica - Naši su pobijedili. – broj - Dva su došla. – poimeničeni pridjev- Plavi su bolji. – infinitiv - Misliti je poželjno. Graciji je bilo lako zaključiti. 

Subjekt može biti neizrečen («skriven»), kad je određen predikatom. Obično je to 1. i 2. lice; takav se lako ispušta jer je već samim predikatom određen (Ženim se.) – ne izriče se jer je zališan. Takve rečenice nazivaju se REČENICE S NEIZREČENIM SUBJEKTOM. 
Neki predikati ne otvaraju mjesto subjektu: takvi predikatni glagoli zovu se bezlični. (Grmi. Miriši. Priča se. Spava joj se. Stid ga je. Takve rečenice nazivaju se BESUBJEKTNE rečenice. 
Bezlični glagoli: 

a) Grmi. Sniježi. Dani se.  – VERBA METEOROLOGICA (nije dopušteno uvrštavanje subjekta)

b) Tvrdi se. Priča se. Zna se.  – s povratnom zamjenicom se (subjekt nije poznat)

c) Spava joj se. Stid ga je. Žao mu je.  – s tzv. logičkim subjektom (ne u N!) – (subjekt je pasiviziran)

Razlika između ličnih i bezličnih oblika vidljiva je u rodu. 

Bezlična uporaba uvijek pretpostavlja SREDNJI ROD. (Puhalo je. Bilo ju je stid. Pričalo se.)

Ponovi: KOLEBANJA U SROČNOSTI  I  SLAGANJE S VIŠE SUBJEKATA
OBJEKT (predmet) 

oblici objekta  Fon-fon, 48.
uvrštava se po glagolu

· direktni, bliži (izravni, prijelazni, tranzitivni) : u akuzativu (Skuplja knjige.)

; umjesto u akuzativu može biti jedino u genitivu ( ali mora biti zamjenjiv akuzativom), i to: dijelni ili partitivni genitiv ( Daj mi vode. Nabrao je cvijeća. To mi daje snage.)

; slavenski genitiv – u niječnim konstrukcijama ( Nisam ni vidio tvornice. )

· neizravni objekt ( Obratio se nazočnima. Pas maše repom.)

PRILOŽNE OZNAKE

vrste priložnih oznaka, Fon-fon, str. 51,52,53,54.)

mjesta, vremena, načina, uzroka, namjere, smjera, količine, sredstva, dopuštanja, društva…

mogućnost parafraze – po tome se i prepoznaje priložna oznaka ( Mučno je disao. – Disao je s mukom. Jedni bježe dvorištem. – Jedni bježe po dvorištu.)

· razlika objekt/ priložna oznaka: 

Pas se repom brani od muha. ( ovdje je repom priložna oznaka sredstva, možemo prepričati: «pomoću repa»)

Pas zamahne svom snagom repom od radosti. (ovdje je repom objekt, ne možemo prepričati)

Pogledaj: Fon-fon,str.57.


ATRIBUT 

(«član člana» - može stajati uz subjekt, imenski predikat, objekt, priložnu oznaku, tj. uz svaku imensku riječ bez obzira u kakvoj je službi unutar rečenice)
· kvalitativni: šarena haljina (po kakvoći, kvaliteti)
· diferencijalni: stara košulja (dvojstvo)
· posesivni: očev pogled (pripadnost)
· relativni (relacijski): neki predmet, svaki put, nikakva prijateljica

Pridjevni atributi – uvijek dolazi ispred imenice,  (nova haljina), a među njih idu i zamjenički (moja haljina), odnosno brojevni (prva haljina), slažu se s imenskim riječima kojima se pridijevaju u rodu, broju i padežu;  imenski  se atributi – dolaze iza imenice,  (čaša vode, život na selu, ugao kuće, čaša mlijeka, komad kruha, buna seljaka, kći upravitelja, raj zemlje) ne slažu. 
Prvi se stoga zovu sročni (kongruentni), a drugi nesročni (nekongruentni) atributi. Imenički atributi najčešće su u genitivu, i tada se mogu preoblikovati u posvojni pridjev. (kaput brata - bratov kaput, klub zastupnika – zastupnički klub)

APOZICIJA

U službi apozicije dolaze imenice sročne s imenskim riječima na koje se odnose: sin Ivan, grad Zagreb 

Pogledaj: Izuzeci: Fon-fon
